
 
   

 

HALJALA VALLAVALITSUS 
KAASAVA EELARVE KOMISJON 

 

KOOSOLEKU PROTOKOLL 

 

Haljala                                                                                         17. november 2021 nr 14-11/21/1-17 

 

Koosolek algas kell 10.00, lõpp kell 11.30. 

 

Koosolekut juhatab komisjoni esimees finantsjuht Reet Keskküla. 

Koosolekut protokollib avalike suhete spetsialist Kent Kerner. 

Koosolekust võtavad osa kaasava eelarve komisjoni liikmed (moodustatud Haljala vallavanema 

11.10.2021 käskkirjaga nr 14-2/21/9): majandus- ja hankejuht Avo Bergström, majandusspetsialist 

Martti Sikka, arendus- ja kogukonnaspetsialist Anneli Kivisaar ja avalike suhete spetsialist Kent 

Kerner.  

 

 

KOOSOLEKU PÄEVAKORD: 

 

1. Haljala valla kaasava eelarve 2022 ettepanekute läbivaatamine ja hääletusele suunamine 

 

 

Haljala Vallavolikogu 17.04.2018 määruse nr 15 „Kaasava eelarve rakendamine Haljala valla 

eelarves“ § 3 lõige 1 ütleb, et ettepanekute esitamise kuulutab välja ja ettepanekute menetlemist 

korraldab vallavalitsus. Sama määruse § 4 sätestab, et  ettepanekuid analüüsib ja hindab vallavalitsuse 

ametnikest koosnev komisjon.  

 

Haljala vallavanema 11.10.2021 käskkirjaga nr 14-2/21/9 moodustati ajutine komisjon 2022. aasta 

kaasava eelarve hääletuse läbiviimiseks ja ettepanekute menetlemiseks. 

 

Haljala valla 2022. aasta kaasava eelarve ettepanekute esitamine toimus 18. oktoobrist kuni 8. 

novembrini 2021.  

 

Kokku esitati kaasava eelarve rakendamiseks 13 ettepanekut: 

1. Discgolfi (kettagolfi) rada 

2. Korvpalli viskemasin 

3. Haljala aleviku avaliku mänguväljaku laiendamine väikelastele sobivate atraktsioonide ja 

kiikedega 

4. Haljala kalmistu peavärava remont 

5. Eisma rannaala korrastamine 

6. Ehitada Haljala Rahvamaja puhkealale lastele ja noortele mõeldud madalseiklusrada 

7. Ohutult randa (trepp Võsu randa) 

8. Lepiku tee taastusremont 

9. Võsu laululava renoveerimine 

10. Vergi bussipeatuse kõrval asuva sorteeritud prügi kogumise platsi kaasajastamine 

11. Mustoja külaplatsi elavdamine pingi ja valgustusega 

12. Eisma külas jalgtee taastamine (Kabelitee) mere äärde pääsemiseks 

13. Parkimise korraldamine Käsmus 

 

Komisjon tutvus ettepanekute sisuga. 
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Esitatud ettepanekute lühikirjeldused: 

1. Discgolfi rada saab luua lihtsalt ja kiiresti, olenemata pinnasest ja asukohast ning selle 

loomiseks ei ole vaja teha suuri muudatusi looduskeskkonnas. Seda on võimalik kohe rajada 

Haljala valla territooriumile (nt Võsu, Haljala). Võib olla on hea siduda nt spordihoonetega, 

kus saab laenutada kettaid ja kes on vajadusel valmis rada hooldama, koos aktiivsete sportlike 

inimestega. 

2. Korvpalli viskemasina soetamine. Viskemasin jääks Haljala spordihoonesse 

treeningruppidele või üksikkülastajale kasutamiseks. Loomulikult on võimalik seda 

transportida ka Võsu spordihoonesse. Praegu on meil peale kasvamas uus põlvkond 

korvpallureid. Kui meil valmib uus spordihoone, kus sees oleks ka viskemasin, siis see kutsub 

treeningutele veel rohkem lapsi. 

3. Haljala alevikku avaliku mänguväljaku rajamine, kus on sobivaid atraktsioone ka väikelastele. 

Avalikke mänguväljakuid on Haljala alevikus vaid üks ning sealgi on atraktsioonide valik 

väikelapsele (vanuses 0-3) kesine. Puudu on avalikud kiigepuud, olemasolev inventar vajaks 

hooldamist ning kogu senine väljaku suunitlus on pigem lastele vanuserühmas 3+. 

4. Peatada peavärava lagunemine ja selle väljanägemist visuaalselt parendada. Kalmistu 

peavärav on enamat kui lihtsalt värav ning seda tuleb hoida korras ja kaunina 

5. Muuta Eisma küla rand mugavamaks kasutamiseks kohalike suvitajate kui ka külastajate 

jaoks. Vajadus on riietuskabiinide, istumispinkide, laudtee ja jäätmekäitluse parema 

korraldamise järele.  

6. Ehitada Haljala Rahvamaja puhkealale lastele ja noortele mõeldud madalseiklusrada, et 

mitmekesistada puhkeala praeguseid võimalusi ning arendada kasutajate jõudu, osavust ja 

probleemilahendusoskusi. 

7. Täna hooldamata Võsu ranna osas (Kalevi tänava vastas) viib randa lagunenud ja osaliselt 

mädanenud laudtee. Soovime selle asendada looduslikesse oludesse hästi sobiva 

tammepakkudest trepiga. Tööd viiksime läbi enne 2022. aasta rannahooaja algust talgute 

korras. Talgutel osaleksid Kalevi tänava elanikud. Tammepakkudest trepi elueaks võib 

planeerida 25 aastat. Trepi rajamiseks vajalikud tammepakud annetab Kalevi tänava elanik. 

8. Lepiku tee tasapinna tõstmine eriti kohtades, mis on märgadel aegadel, mis on vee all ja 

muutuvad pehmeks. Teehöövlil ei ole midagi enam hööveldada, kuna kõik on juba 

teeservadesse kuhjatud ja katkub juba välja vana mõisatee kive. Tee on juba kaussi 

hööveldatud. 

9. Renoveerida praegune kasutuskõlbmatu laululava rannas, et oleks võimalik korraldada 

väiksemamahulisi kontsertetendusi. Olemasolev lava on riidest, mis on igast küljest 

purunenud, renoveeritud lava peaks olema puidust ja sobima  olemasoleva rannataristuga. 

Remonditud laululava moodustaks ühtse terviku teiste ranna ehitistega.  Laululava 

renoveerimine elavdaks  suvist kultuurilist tegevust Võsul, kindlasti leiab see kasutamist 

edaspidi ka laiemalt. 

10. Vergis asuv üldkasutatav ümbertöötlemisele mineva prügi kast asub Vergit läbiva tee ääres 

bussipeatuse kõrval. See on väga halvaks visiitkaardiks külast läbisõitjatele. Praegu seal 

porilombis asuv kollane roostes prügikast on sageli ümbritsetud möödasõitjate poetatud 

rämpsust. Kui on vajalik sorteeritud prügi kogumise punkt, siis peaks see olema tänapäevane: 

kena disainiga kastid asuvad murukiviga kaetud platsil ümbritsetuna madalatest okaspuudest. 

11. Mustoja külaplatsile kuiva istumiskoha ja valgustuse loomine loob turvalisema keskkonna, 

soodustab külakogukonna tunde teket ning vahetumat suhtlust kohalike vahel. 

12. Ettepanek kaasava eelarvega Eisma külas jalgtee taastamiseks mere äärde pääsemiseks. RMK 

poolt on seda teed eelneval aastal puhastatud ja üritatud taastada, kuid see on uuesti võssa 

kasvanud, teed oleks vaja ka mõnest kohast täita ja paigaldada mõned truubid liigvee ära 

juhtimiseks. 
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13. Ettepanek on korrastada ca 1000 m2 avalikuks parkimiseks olemasolevast Põllu tänava 

parkla-alast. Parkimisala asub pehmel pinnasel, mille keskel on suur  risuhunnik, ning sellisel 

kujul ei ärata avaliku parklana usaldust. Korrastatud parkla vähendab laste mänguväljaku 

äärse ala kasutamist parklana ja suurendab mänguala kasutajate turvalisust. (Tulevikus lisada 

parkimist korraldavad või piiravad märgid ka sinna nt ainult kalmistu-ja kirikukülastajatele 

ning suunata kogu parkimine ümber Põllu tänavale). 

 

Toimub arutelu esitatud ettepanekute üle.  

 

Ettepanekuid hinnatakse järgmiste kriteeriumite alusel: 

1) esitatud ettepaneku originaalsus; 

2) esitatud ettepaneku realiseerimisest kasu saajate hulk; 

3) esitatud ettepaneku teostatavus (ühe eelarveaasta jooksul ja kaasava eelarve mahus – 10 000 eurot); 

4) kaasava eelarve objektiks on Haljala vallaga seotud investeeringute tegemine, projektide 

elluviimine või ürituste korraldamine. Kaasava eelarve tulemusel elluviidav peab pakkuma avalikku 

hüve, olema vallaruumis avalikus kasutuses ning selle teostamise tulemusel ei tohi tekkida 

ebamõistlikke kulusid valla järgnevate aastate eelarvetele. 

 

Komisjon asus seisukohale, et kaasava eelarve edasisest menetlusest jäetakse välja ettepanekud, mis 

on otseselt omavalitsuse ülesanded või mille puhul ei ole näha laialdast avalikku kasutamist.  

 

KOMISJONI OTSUSED 

 

Komisjon otsustas mitte esitada rahvahääletusele järgimisi ettepanekuid: 

1. Haljala kalmistu peavärava remont 

Komisjoni seisukoht: Komisjon jääb eelmise aasta kaasava eelarve komisjoni seisukoha 

juurde ehk „Haljala kalmistu hooldamine on kohaliku omavalitsuse ehk Haljala vallavalitsuse 

ülesanne, mistõttu tuleb vallavalitsusel vajadusel korraldada ka kalmistu peavärava 

taastamine. Kaasava eelarve eesmärk pole leida katteallikat KOVi ülesannete täitmiseks, vaid 

realiseerida kogukonnale olulisi orginaalseid ideid.“ 

 

2. Eisma rannaala korrastamine 

Komisjoni seisukoht: Eisma rannaala ei kuulu Haljala vallale, vaid Eesti riigile ning 

maaüksuse volitatud asutuseks on Riigimetsa Majandamise Keskus (RMK), mistõttu tuleb ka 

RMK-l tagada ala korrastamine. Samuti tekiks rannaala korrastamisega ja riietuskabiinide jms 

loomisega kulud järgmiste aastate valla eelarvetele, et objektide edasist seisukorda tagada. 

 

3. Ohutult randa (trepp Võsu randa) 

Komisjoni seisukoht: Võsu rannaala hooldamine on kohaliku omavalitsuse ülesanne, mistõttu 

tuleb vallal korraldada ka vajadusel laudtee väljavahetamine. Kaasava eelarve eesmärk pole 

leida katteallikat KOVi ülesannete täitmiseks, vaid realiseerida kogukonnale olulisi 

orginaalseid ideid. Samuti ei poolda komisjon trepi rajamist, kuna see muudab rannaalale 

ligipääsetavuse liikumisraskustega inimestele, ratastooli ja lapsevankritega tunduvalt 

keerulisemaks. 

 

4. Lepiku tee taastusremont 

Komisjoni seisukoht: teede hooldamine ja remontimine on kohaliku omavalitsuse ülesanne, 

mistõttu tuleb vallavalitsusel vajadusel korraldada ka teekatte taastamine. Kaasava eelarve 



4 

 

eesmärk pole leida katteallikat KOVi ülesannete täitmiseks, vaid realiseerida kogukonnale 

olulisi orginaalseid ideid. 

 

5. Vergi bussipeatuse kõrval asuva sorteeritud prügi kogumise platsi kaasajastamine 

Komisjoni seisukoht: jäätmemajanduse korraldamine on kohaliku omavalitsuse ülesanne, 

mistõttu tuleb vallavalitsusel tagada ka jäätmemajanduse parem ja visuaalselt kenam 

korraldamine. Kaasava eelarve eesmärk pole leida katteallikat KOVi ülesannete täitmiseks, 

vaid realiseerida kogukonnale olulisi orginaalseid ideid. Komisjoni liikmed leiavad, et 

olukorrale on võimalik leida visuaalset pilti paremaks tegev lahendus ka kaasava eelarve 

väliselt. 

 

6. Eisma külas jalgtee taastamine (Kabelitee) mere äärde pääsemiseks 

Komisjoni seisukoht: Niinimetatud Kabelitee ei asu Haljala vallale kuuluval maatükil, vaid 

see kuulub Eesti riigile ning maaüksuse volitatud asutuseks on Riigimetsa Majandamise 

Keskus (RMK), mistõttu tuleb ka RMK-l maatüki hooldamine. Komisjoni liikmed leidsid, et 

Kabelitee olukorraga on võimalik tegeleda ka kaasava eelarve väliselt.  

 

Kahe esitatud ettepaneku osas komisjon lõpliku seisukohta ei kujundanud: 

1. Discgolfi (kettagolfi) rada 

Põhjus: taotluses on märgitud, et discgolfi raja võiks rajada näiteks Võsule või Haljalasse. 

Kuna Tatrusele toimub discgolfi raja loomine, siis komisjoni liikmed leiavad, et Võsu 

piirkonda discgolfi raja rajamist võib kaaluda sobiva asukoha ja Keskkonnaameti kui 

Lahemaa rahvuspargi valitseja kooskõlastusel. Komisjon võtab ühendust Keskkonnaametiga, 

et ettepaneku teostatavust Lahemaa rahvuspargi alal hinnata. 

 

2. Mustoja külaplatsi elavdamine pingi ja valgustusega 

Põhjus: komisjoni liikmed ei ole teadlikud, kus asub Mustoja külaplats ning kellele asuval 

maatükil see paikneb. Komisjon palub ettepaneku esitajal esitada täiendav informatsioon ning 

seejärel langetatakse ettepaneku osas lõplik seisukoht. 

 

Komisjon otsustas esitada rahvahääletusele järgmised ettepanekud: 

1. Korvpalli viskemasin 

Komisjoni seisukoht: korvpalli viskemasina ettepanek on orginaalne, kuna ei Haljala vallas 

ega Lääne-Virumaal sellist masinat ei ole. Samuti peab komisjon viskemasina Haljala ja Võsu 

spordihoonetes kasutamisel kasusaajate hulka suureks. 

2. Haljala aleviku avaliku mänguväljaku laiendamine väikelastele sobivate atraktsioonide ja 

kiikedega 

Komisjoni seisukoht: komisjon peab uue mänguväljaku rajamist põhjendatuks ja taotluses 

toodud Statistikaameti andmetel kasusaajate hulka suureks. 

 

3. Ehitada Haljala Rahvamaja puhkealale lastele ja noortele mõeldud madalseiklusrada 

Komisjoni seisukoht: ettepanekust potentsiaalsete kasusaajate hulk on suur ning ebamõistlike 

kulusid raja hooldamisega ei kaasne. Ettepanek toetab Haljala Rahvamaja puhkeala 

korrastamise plaani. 

 

4. Võsu laululava renoveerimine 



5 

 

Komisjoni seisukoht: ettepanekust kasusaajate hulk on suur ja ebamõistlike kulusid laululava 

hooldamisega ei kaasne. Ettepanek toetab 2020. aastal realiseerunud Võsu rannaala 

uuendamise projekti. 

 

5. Parkimise korraldamine Käsmus 

Komisjoni seisukoht: ettepanekust kasusaajate hulk on suur ja ebamõistlike kulusid 

parkimisala korrastamisega ei kaasne. Ettepanek lahendab mitmed olulised probleemid, sh 

parkimiskorraldus küla kitsastel tänavatel ning korrastab küla visuaalset väljanägemist. 

Komisjon tunnustab ettepaneku esitajat ka hilisema juhtrolli võtmises ja soovis ettepaneku 

realiseerimisel külakogukonnaga kaasa aidata. 

 

Toimub arutelu kaasava eelarve rakendamise korra muutmisvajaduse üle.  

 

Komisjon otsustab kaasava eelarve hääletuse toimumise aja määrata peale kahe ettepaneku 

täpsustamist ja lõpliku seisukoha kujundamist. 

 

 

(allkirjastatud digitaalselt)     (allkirjastatud digitaalselt) 

 

Reet Keskküla      Kent Kerner 

komisjoni esimees     protokollija 


